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Protokół Nr LX/2022 z LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn odbytej w dniu                                            

28 grudnia 2022 roku w Urzędzie Gminy w godzinach od 10:30 do 13:09. 

 

W sesji udział wzięli radni Gminy Kawęczyn – zgodnie z listą obecności stanowiącą 

załącznik do niniejszego protokołu. 

 

Ponadto w sesji uczestniczyli zaproszeni goście, a wśród nich sołtysi – lista obecności 

sołtysów i zaproszonych gości w załączeniu do niniejszego protokołu. 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

2. Uchwalenie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z LIX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

4. Interpelacje i zapytania radnych. 

5. Wystąpienie zaproszonych gości.  

6. Głosowanie nad uchwałami w sprawach: 

a) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023 – 

2030; 

b) uchwały budżetowej gminy na rok 2023: 

1) Omówienie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem; 

2) Odczytanie opinii w sprawie projektu uchwały budżetowej komisji stałych 

Rady Gminy; 

3) Odczytanie opinii w sprawie projektu uchwały budżetowej 

Przewodniczącego Komisji Budżetu; 

4) Odczytanie opinii o projekcie uchwały budżetowej wydanej przez 

Regionalną Izbę Obrachunkową w Poznaniu; 

5) Wniesienie autopoprawek przez Wójta Gminy; 

6) Wniesienie wniosków komisji nieuwzględnionych w autopoprawce Wójta 

Gminy; 

7) Wniesienie poprawek radnych zgłoszonych na sesji budżetowej przez 

poszczególnych radnych; 

8) Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej; 

9) Głosowanie autopoprawek Wójta Gminy; 

10) Głosowanie wniosków komisji nieuwzględnionych w autopoprawce Wójta 

Gminy; 

11) Głosowanie poprawek radnych zgłoszonych na sesji budżetowej przez 

poszczególnych radnych; 

12) Głosowanie projektu uchwały budżetowej. 

7. Sprawozdanie Wójta Gminy za okres międzysesyjny. 

8. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy za okres międzysesyjny. 

9. Zapytania i wolne wnioski. 

10. Zamknięcie LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Ad. 1.Otwarcie LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Otwarcia LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn dokonał Piotr Gebler – Przewodniczący Rady 

Gminy Kawęczyn. Prowadzący powitał zebranych i stwierdził, że w sesji bierze udział 14-u 

radnych na stan 15-u co stanowi quorum niezbędne do prowadzenia obrad Rady Gminy 

Kawęczyn i można rozpocząć prawomocne obrady.  
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Ad. 2.Uchwalenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił porządek obrad. 

 

Przewodniczący P. Gebler poinformował, że został poproszony o wprowadzenie trzech 

dodatkowych podpunktów dotyczących głosowania nad uchwałami w sprawach: 1) zmiany 

uchwały budżetowej gminy na rok 2022; 2) zmiany uchwały wieloletniej prognozy 

finansowej gminy Kawęczyn na lata 2022-2030; 3) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy 

Kawęczyn z dnia 09.12.2022r.  

 

Przewodniczący Rady Gminy  zapytał, czy ktoś jeszcze chciałby wprowadzić jakieś zmiany 

do porządku obrad.  

 

Nikt nie wniósł o więcej zmian. 

 

Przewodniczący Rady P. Gebler przeprowadził głosowanie jawne imienne nad 

wprowadzeniem do porządku obrad podpunktu dotyczącego zmiany uchwały budżetowej 

gminy na rok 2022 jako podpunkt 6a). 

 

Głosowano w sprawie: 

dodatkowy podpunkt - zmiana uchwały budżetowej gminy na rok 2022.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Następnie Przewodniczący Rady P. Gebler przeprowadził głosowanie jawne imienne nad 

wprowadzeniem do porządku obrad podpunktu dotyczącego zmiany uchwały wieloletniej 

prognozy finansowej gminy Kawęczyn na lata 2022-2030 jako podpunkt 6b). 

 

Głosowano w sprawie: 

dodatkowy podpunkt - zmiana WPF Gminy Kawęczyn na lata 2022-2030.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  
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Następnie Przewodniczący Rady Gminy przeprowadził głosowanie jawne imienne nad 

wprowadzeniem do porządku obrad podpunktu dotyczącego rozpatrzenia skargi na Wójta 

Gminy Kawęczyn z dnia 09.12.2022r. jako podpunkt 6e).  

 

Głosowano w sprawie: 

dodatkowy podpunkt - uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

W dalszej części obrad Przewodniczący P. Gebler przeprowadził głosowanie jawne imienne 

nad przyjęciem porządku obrad z wprowadzonymi podpunktami. Odbyło się głosowanie 

jawne imienne.  

 

Głosowano w sprawie: 

Uchwalenie porządku obrad. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Porządek obrad w brzmieniu jak wyżej został uchwalony. 

 

Ad. 3.Przyjęcie protokołu z LIX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

Piotr Gebler – Przewodniczący Rady Gminy – zapytał czy ktoś z radnych ma uwagi co do 

protokołu z LIX Sesji  Rady Gminy Kawęczyn VIII kadencji. Uwag nie było. Zaproponował, 

aby protokół przyjąć bez odczytywania, ponieważ był on wyłożony do wglądu w Biurze Rady 

Gminy oraz przesłany z materiałami na posiedzenie sesyjne i nie zgłoszono uwag do jego 

zapisów.  

 

Przewodniczący Rady Gminy przeprowadził głosowanie jawne imienne nad przyjęciem 

protokołu. 

 

Głosowano w sprawie: 

Przyjęcie protokołu z LIX Sesji Rady Gminy Kawęczyn.  
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Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek 

 

Protokół z LIX Sesji Rady Gminy Kawęczyn został przyjęty bez odczytywania. 

 

Ad. 4. Interpelacje i zapytania radnych. 

Radni nie wnosili interpelacji ani zapytań. 

 

Ad. 5. Wystąpienie zaproszonych gości. 

Nikt nie zabrał głosu.  

 

Ad. 6. 

Głosowanie nad uchwałami w sprawach: 

a) zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2022; 

Skarbnik Gminy E. Balcerzak powiedziała, że zmiana, która winna być podjęta 

postanowieniem dzisiejszej sesji jest podyktowana umową pomiędzy Wojewodą 

Wielkopolskim a Gminą Kawęczyn reprezentowaną przez pana Wójta Gminy w sprawie 

realizacji zadania określonego w programie "Asystent rodziny". Przedmiotowe zadanie  

powinno zostać włączone do budżetu po stronie dochodów i wydatków w kwocie 3.000,00 zł. 

Następnie poinformowała, że w dniu 27 grudnia zostało wywołane zarządzenie Wójta Gminy 

Kawęczyn podyktowane również zmianami Wojewody Wielkopolskiego, który zwiększa nam 

plan dotacji dochodów w kwocie 79.310,00 zł, w związku z realizacją świadczeń rodzinnych i 

wypłatą świadczeń z funduszu alimentacyjnego do realizacji i wypłaty jeszcze w roku 2022. 

W związku z tym, iż to jest zadanie zlecone winno być też ujęte w załączniku dochodów i 

wydatków zleconych, a załączniki do uchwały budżetowej można zmieniać tylko i wyłącznie 

uchwałą budżetową, dlatego należy uaktualnić ten załącznik do kwoty zmienionej decyzją 

Wojewody Wielkopolskiego. 

 

Przewodniczący P. Gebler zapytał, czy ktoś z radnych ma pytania w zakresie omawianego 

podpunktu.  

 

Nikt z radnych nie miał uwag ani pytań.  

 

Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2022. Odbyło się głosowanie 

jawne imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały budżetowej gminy na rok 2022.  

 

Wyniki głosowania 
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ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LX/378/2022 w sprawie zmiany uchwały budżetowej 

gminy na rok 2022. 

 

b) zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2022-2030; 

Głos zabrała Skarbnik Gminy E. Balcerzak, która poinformowała, że jedna ze zmian w 

w dokumencie wieloletniej prognozy finansowej dotyczy zmiany, która była dokonana w 

ciągu roku, a chodzi o zmniejszenia kwoty zadania w ramach dowozu uczniów do szkół. 

Pierwotny plan opiewał na kwotę 250.000,00 zł, jednak w ciągu roku jednostka Centrum 

Usług Wspólnych  po podpisaniu umowy dokonała zmniejszenia zaplanowanych wydatków 

do kwoty 206.000,00 zł, co wcześniej nie zostało ujęte w wieloletniej prognozie finansowej. 

Podkreśliła, że postanowieniem dzisiejszej uchwały zmieniamy kwotę, którą w wieloletniej 

prognozie zabezpieczyliśmy w kwocie wyższej niż wynika to z uchwały budżetowej. 

Skarbnik Gminy E. Balcerzak poinformowała, że druga zmiana wieloletniej prognozy 

finansowej gminy Kawęczyn na lata 2022-2030 dotyczy klastra energii. Nadmieniał, że do 

końca roku nie zostanie wykonana dokumentacja w ramach tego zadania, dlatego jesteśmy 

zobowiązani podpisać aneks przedłużający wykonanie przedmiotowego zadania. Natomiast, 

żeby to zrobić  jeszcze w tym roku musimy zmienić wieloletnią prognozę finansową na lata 

2022 – 2030. 

 

Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie zmiany uchwały wieloletniej prognozy finansowej gminy Kawęczyn na 

lata 2022-2030. Odbyło się głosowanie jawne imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2022-2030;  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LX/379/2022 w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2022 – 2030. 
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c) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023 – 2030; 

Skarbnik Gminy Edyta Balcerzak omówiła projekt uchwały wieloletniej prognozy finansowej 

gminy Kawęczyn na lata 2023-2030 wraz z załącznikami.  

 

Piotr Gebler - Przewodniczący Rady Gminy – odczytał Uchwałę Nr SO-6/0957/256/2022 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 15 grudnia 2022 

roku wyrażającą opinię o projekcje wieloletniej prognozy finansowej Gminy Kawęczyn na 

lata 2023-2030. 

 

Przewodniczący P. Gebler otworzył dyskusję w omawianym temacie. Przypomniał, że projekt 

uchwały WPF Gminy Kawęczyn, jak również projekt uchwały budżetowej gminy na lata 

2023 były kilkukrotnie omawiane na posiedzeniach komisji Rady Gminy Kawęczyn.  

 

Nikt z radnych nie miał uwag ani pytań.  

 

Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie uchwały wieloletniej prognozy finansowej gminy Kawęczyn na lata 2023-

2030. Odbyło się głosowanie jawne imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023 – 2030; 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LX/380/2022 w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Kawęczyn na lata 2023 – 2030. 

 

Ad. 6.d. 

uchwały budżetowej gminy na rok 2022; 

Ad. 6.d.1. 

a) Omówienie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem; 

Głos zabrała Edyta Balcerzak - Skarbnik Gminy Kawęczyn, która na początku powiedziała, 

że omówi projekt uchwały zwracając uwagę na jej główne założenia przy pomocy 

przygotowanej prezentacji. Następnie omówiła szczegółowo projekt uchwały budżetowej 

gminy na rok 2023 wraz z załącznikami. Skarbnik Gminy E. Balcerzak poinformowała, że w 

ramach wydatków bieżących zaplanowane zostały również remonty następujących odcinków 

dróg: Marcinów – 700 m, Kowale Pańskie – 623 m, Kowale Pańskie – Kolonia – 665 m, 

Dzierzbotki – 909 m, Kawęczyn – 534 m, Głuchów – 915m, Tokary Drugie – 840 m, 

Będziechów – 900m, Głuchów – 550m, Marcjanów – 550m, Stanisława – 1000m, Okręglica – 

688m, Milejów – 1064, Leśnictwo – 600m, Ciemień – 520m, Ciemień – 1047m, Chocim – 

505m, Marianów – 433m.  
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Ad. 6.d.2. 

Odczytanie opinii w sprawie projektu uchwały budżetowej komisji stałych Rady Gminy; 

Sylwester Przyłęcki – Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Gospodarki 

Przestrzennej i Urbanistyki Rady Gminy Kawęczyn przedstawił pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały budżetowej Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Gospodarki 

Przestrzennej i Urbanistyki Rady Gminy Kawęczyn.   

 

Ryszard Jaśkiewicz – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kawęczyn 

przedstawił pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały budżetowej Komisji Rewizyjnej 

Rady Gminy Kawęczyn. 

 

Beata Goślińska – Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Pomocy Społecznej i 

Porządku Publicznego Rady Gminy Kawęczyn przedstawiła pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały budżetowej Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Pomocy Społecznej i 

Porządku Publicznego Rady Gminy Kawęczyn. 

 

Ad. 6.d.3. 

Odczytanie opinii w sprawie projektu uchwały budżetowej Przewodniczącego Komisji 

Budżetu 

Bożena Kolenda – Przewodnicząca Komisji Budżetu, Gospodarki Komunalnej, Inwestycji i 

Promocji Rady Gminy Kawęczyn odczytała pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały 

budżetowej Przewodniczącego Komisji Budżetu, Gospodarki Komunalnej, Inwestycji i 

Promocji Rady Gminy Kawęczyn. 

 

Ad. 6.d.4. 

Odczytanie opinii o projekcie uchwały budżetowej wydanej przez Regionalną Izbę 

Obrachunkową w Poznaniu; 

Piotr Gebler - Przewodniczący Rady Gminy – odczytał Uchwałę Nr SO-6/0952/256/2022 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 15 grudnia 2022 

roku wyrażającą opinię o projekcie uchwały budżetowej Gminy Kawęczyn na 2023 rok.  

 

Grzegorz Dzikowski - Wiceprzewodniczący Rady Gminy – odczytał Uchwałę Nr SO-

6/0951747/2022 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 

15 grudnia 2022 roku wyrażającą opinię o możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy 

Kawęczyn przedstawionego w projekcie budżetu Gminy Kawęczyn na 2023 rok.   

 

Ad. 6.d.5. 

Wniesienie autopoprawek przez Wójta Gminy; 

Głos zabrała Skarbnik Gminy, która powiedziała, że w czasie prac nad złożonym projektem 

budżetu  Gminy Kawęczyn na rok 2023 dokonano zmian, co do wartości zadań przyjętych w 

projekcie budżetu gminy. Dnia 1 grudnia zostały podpisane umowy w ramach dwóch zadań. 

Pierwsze z nich to "Poprawa gospodarki wodno-ściekowej na terenie gminy Kawęczyn 

poprzez budowę przydomowych oczyszczalni ścieków oraz przebudowę stacji uzdatniania 

wody w miejscowości Tokary Pierwsze". W związku z powyższym zadanie "Przebudowa 

stacji uzdatniania wody w Tokarach Pierwszych", dla którego w projekcie budżetu przyjęto 

kwotę w wydatkach majątkowych w wysokości 165.000,00 zł, zwiększamy o kwotę 

570.000,00 zł. Natomiast zadanie „Budowy przydomowych oczyszczalni ścieków” ujęte w 

wydatkach majątkowych w kwocie 634.000,00 zł zwiększamy o kwotę  2.128.000,00 zł. 

Kolejne zadanie to „Budowa parkingu w ciągu drogi wewnętrznej oraz chodnika dla potrzeb 
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placu rekreacyjno-sportowego w miejscowości Kawęczyn”.  Kwota przedmiotowego zadania 

w wydatkach majątkowych projektu budżetu wynosiła 99.300,00 zł. W związku z podpisaną 

umową zwiększamy wartość zadania do kwoty 152.712,00 zł.  

Skarbnik Gminy dodała, że w obydwu przypadkach kwoty dofinansowania nie mogą być 

wyższe niż 63,63% poniesionych kosztów kwalifikowanych, tak jak wynika to z umowy. 

Ponadto powiedziała, że dokonano uwzględnienia uchybień wskazanych w opiniach 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej i wieloletniej prognozie 

finansowej gminy Kawęczyn na lata 2023-2030. 

 

Ad. 6.d.6. 

Wniesienie wniosków komisji nieuwzględnionych w autopoprawce Wójta Gminy 

Podczas trwania sesji budżetowej Komisje nie wniosły wniosków do projektu uchwały 

budżetowej. 

 

Ad. 6.d.7. 

Wniesienie poprawek radnych zgłoszonych na sesji budżetowej przez poszczególnych radnych 

Przewodniczący Rady Gminy P. Gebler umożliwił radnym wnoszenie poprawek. 

Radni nie wnieśli żadnych poprawek do projektu uchwały budżetowej.  

 

Ad. 6.d.8. 

Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej 

Przewodniczący Piotr Gebler otworzył dyskusję w temacie projektu uchwały budżetowej na 

rok 2023. 

 

Radny S. Kasprzak zapytał o wielkość subwencji oświatowej na rok 2023. Dodał, że w 

przypadku wydatków jest to wartość 12 milionów, ale nie zauważył jej wysokości w 

przychodach budżetu gminy. Ponadto radny powiedział, że w inwestycjach zaplanowanych 

do realizacji w przyszłym roku nie zauważył zadania, które zgłaszał wspólnie z radnym 

Sylwestrem Przyłęckim odnośnie przebudowy drogi w Kawęczynie (tak zwana Poręba) na 

odcinku o długości 260 metrów.  

 

Skarbnik Gminy E. Balcerzak odpowiedziała, że subwencje oświatowe na rok 2023 

wyglądają następująco: subwencja oświatowa ogólna – 7.315.641,00 zł, subwencja 

wyrównawcza ogólna 5.151.000,00 zł i subwencja równoważąca 16.702,00 zł.  

 

Wójt Gminy Jan Nowak powiedział, że w przyszłorocznym budżecie gminy został 

zaplanowany szeroki wachlarz zadań, ale mimo to nie wszystkie zgłoszone zadania zostały w 

nim uwzględnione. Dodał, że jakaś granica w zakresie planowanych działań musiała zostać 

postawiona. Zaznaczył, że będą mogły być one wzięte pod uwagę przy rozdysponowaniu 

nadwyżki budżetowej. Wójt Gminy J. Nowak powiedział, że uznano, iż jest to zadanie mniej 

ważne w stosunku do szerokiego wachlarzu zadań, jakie zostały uwzględnione w projekcie 

budżetu gminy na rok 2023. Ponadto nadmienił, że przy inwestycjach musimy brać pod 

uwagę wykup gruntów oraz przebudowę trakcji energetycznych, które to zadania są dość 

kosztowne.  

 

Radny R. Jaśkiewicz ponownie zgłosił problem dotyczący korzeni drzew wrastających w 

asfalt. Dodał, że tempo rozrostu korzeni jest bardzo duże, co w przyszłości ze względu na 

spory ruch samochodowy może stwarzać zagrożenie w ruchu drogowym. Radny nadmienił, 

że w roku bieżącym kilkakrotnie dyskutowaliśmy na ten temat. Ponadto powiedział, że jego 

zdaniem w przyszłym roku powinniśmy podjąć konkretne kroki w kierunku rozwiązania tego 
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problemu.  

 

Wójt J. Nowak powiedział, że w tym przypadku jest problem z właścicielem gruntu, na 

którym zlokalizowane są drzewa uszkadzające asfalt. Zaznaczył, że jeżeli nie uda nam się 

porozumieć z właścicielem tych drzew, aby on je usunął to będziemy musieli podjąć jakieś 

radykalniejsze kroki w tej sprawie. Podkreślił, że sprawa jest pilna.  

 

Nikt z radnych nie miał więcej pytań ani uwag.  

 

Ad. 6.d.9. 

Głosowanie autopoprawek Wójta Gminy; 

Przewodniczący Piotr Gebler przeprowadził głosowanie nad autopoprawkami Wójta Gminy 

Kawęczyn. Odbyło się głosowanie jawne imienne.  

 

Głosowano w sprawie: 

Głosowanie autopoprawek Wójta Gminy;  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Ad. 6.d.10. 

Głosowanie wniosków komisji nieuwzględnionych w autopoprawce Wójta Gminy 

Przewodniczący P. Gebler stwierdził, że punkt okazał się bezprzedmiotowy.  

 

Ad. 6.d.11. 

Głosowanie poprawek radnych zgłoszonych na sesji budżetowej przez poszczególnych 

radnych 

Przewodniczący P. Gebler stwierdził, że punkt okazał się bezprzedmiotowy. 

 

Ad. 6.d.12. 

Głosowanie projektu uchwały budżetowej 

Piotr Gebler Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie uchwały budżetowej gminy na rok 2023. Odbyło się głosowanie jawne 

imienne.  

 

Głosowano w sprawie: 

Głosowanie projektu uchwały budżetowej. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 
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ZA (14) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Łukasz Mila , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek 

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LX/381/2021 w sprawie uchwały budżetowej gminy na 

rok 2023. 

 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział, że teraz pan Wójt będzie mógł działać.  

 

Wójt Gminy J. Nowak odniósł się do całości procedur uchwalania budżetu gminy na rok 

2023. Na początku podziękował za pracę, jakie zostały wykonane nad projektem budżetu w 

okresie pomiędzy 16 listopada, a ostatnimi dniami przed świętami Bożego Narodzenia. 

Następnie dodał, że tak jak pan Przewodniczący Rady Gminy Piotr Gebler zauważył, projekt 

budżetu był wielokrotnie omawiany w zakresie propozycji i rozwiązań, a dzisiejsza sesja jest 

zakończeniem tych wszystkich procedur. Ponadto podziękował wszystkich pracownikom 

urzędu, kierownikom jednostek organizacyjnych, którzy włożyli sporo pracy nad 

przygotowaniem projektu budżetu, którego termin złożenia upływał 15 listopada. Wójt 

Gminy zauważył, że w wydatkach majątkowych i bieżących znalazł się szeroki wachlarz 

zadań zaplanowanych do realizacji w przyszłym roku. Podkreślił, że dawno nie było roku z 

takim szeroki zakresem działań. Następnie powiedział, że w związku z tym czeka nas sporo 

pracy przy realizacji tych zadań.  Zauważył, że kwota deficytu jest dość spora, ale podkreślił, 

iż  jest ona pod pełną kontrolą. Ponadto powiedział, że pewnie nie będzie możliwości 

pozyskania jakichś dużych dodatkowych środków, ale jeżeli taka możliwość będzie to zostaną 

one przeznaczone na dodatkowe zadania, które nie zostały uwzględnione w budżecie gminy 

na rok 2023 albo na uzupełnienie zadań uwzględnionych w budżecie gminy na rok 2023. 

Przypomniał, że w latach wcześniejszych zawsze z inwestycjami czekaliśmy gdzieś do 

miesięcy maj/czerwiec, zanim rozpoczynaliśmy realizację wszelkich działań. Zaznaczył, że 

miało to miejsce po absolutorium, które jeszcze jakiś czas temu odbywało się w kwietniu.  

Jednak teraz ze względu na chociażby programy, w ramach których otrzymujemy 

dofinansowania, chciałby już na początku roku, tj. w miesiącach styczeń – luty ogłaszać 

pierwsze przetargi na zadania inwestycyjne, aby w przypadku, gdyby któryś z przetargów nie 

powiódł się była możliwość i czas powtórzenia go. Podziękował za zaufanie, jakim został 

obdarzony w związku z przyjętym budżetem. Wójt J. Nowak powiedział, że na realizacje 

zadań przyjętych w uchwale budżetowej mamy 12 miesięcy, ale w praktyce jest to tak 

naprawdę mniej czasu, ponieważ ostatnie miesiące (listopad, grudzień) są traktowane jako 

miesiące rezerwowe. Podkreślił, że na tą chwilę budżet jest tak uchwalony, iż nie powinno 

być problemów z jego wykonaniem. Wskazał jednak, że nie jesteśmy w stanie przewidzieć co 

się zdarzy w trakcie całego roku. Podsumowując powiedział, że mamy przed sobą budżet, 

który zawiera w sobie dużo optymizmu i my ten optymizm podzielamy, bo widzimy realne 

możliwości jego wykonania z ewentualnymi zastrzeżeniami z uwagi na nieoczekiwane 

zmiany, jakie mogą pojawić się w ciągu roku. Jeszcze raz zaznaczył, że wnioski, które nie 

zostały uwzględnione w budżecie gminy na rok 2023 będą miały pierwszeństwo przy 

włączaniu ich do realizacji w najbliższym czasie, gdy tylko pojawią się dodatkowe środki. 

Nadmienił, że musiała zostać wprowadzona pewna gradacja, aby nie zabrakło środków na 

większe i bardziej potrzebne zadania. Następnie życzył sobie i wszystkim, aby przyjęty 

budżet został zrealizowany w dobrym czasie i na jak najwyższym poziomie, po to, abyśmy za 

kilkanaście miesięcy mogli powiedzieć sobie, że wspólnie odnieśliśmy sukces, który jest 
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dedykowany przede wszystkim naszym mieszkańcom. 

 

Przewodniczący Rady P. Gebler powiedział w żarcie, iż uchwalamy budżet na przyszły rok, a 

następnie co miesiąc będziemy go zmieniać.   

 

Wójt J. Nowak powiedział, że dlatego mówił, że ze spokojem trzeba przystąpić do jego 

realizacji. Dodał, że jest to satysfakcjonujące, kiedy może prosić o zwołanie sesji w celu 

wprowadzenia dodatkowych środków do budżetu gminy. Wyraził nadzieję, aby sesje były 

zwoływane w celu zwiększania, a nie zmniejszania środków w budżecie. 

 

e) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Kawęczyn z dnia 09.12.2022r.  

Przewodniczący Rady P. Gebler odczytał treść uchwały.  

 

Przewodniczący P. Gebler otworzył dyskusję.  

 

Nikt z radnych nie miał uwag ani pytań. 

 

Piotr Gebler  - Przewodniczący Rady Gminy Kawęczyn poddał pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Kawęczyn z dnia 09.12.2022r. 

Odbyło się głosowanie jawne imienne. 

 

Głosowano w sprawie: 

rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Kawęczyn z dnia 09.12.2022r.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Krystyna Brzychcy, Grzegorz Dzikowski, Piotr Gebler , Beata Goślińska, Józef Iwaniak , 

Ryszard Jaśkiewicz, Andrzej Jaworski , Sylwester Kasprzak , Bożena Kolenda , Adrian 

Kwinciak , Sylwester Przyłęcki , Karol Rygas , Tomasz Tyrakowski  

PRZECIW (1) 

Łukasz Mila  

NIEOBECNI (1) 

Paweł Urbanek  

 

Rada Gminy podjęła Uchwałę nr LX/382//2022 w sprawie rozpatrzenia skargi na Wójta 

Gminy Kawęczyn z dnia 09.12.2022r. 

Ad. 8.  Sprawozdanie Wójta Gminy za okres międzysesyjny. 

Wójt Gminy przedstawił sprawozdanie z działalności za okres międzysesyjny.  

Sprawozdanie przyjęto bez uwag. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 

 

Wójt Gminy J. Nowak powiedział, że aktualnie dokonuje analizy wykonania funduszu 

sołeckiego pod kątem zasadności wydatkowania środków publicznych. Ponadto powiedział, 

że wyrywkowo będzie chciał sprawdzić również dotacje udzielane organizacjom pożytku 

publicznego, stowarzyszeniom itp. Wójt Gminy podkreślił, że chciałby, aby realizowane 

zadania były wykonywane prawidłowo. Ponadto nadmienił, że będzie kontaktował się z 

sołtysami oraz prezesami organizacji pozarządowych, aby wyjaśnić problematyczne kwestie. 
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Dodał, iż nie możemy płacić za odnowienie punktów granicznych drogi w przypadku, kiedy 

ktoś worał się w drogę kilkanaście lat temu. Wójt Gminy J. Nowak powiedział, że w takich 

sytuacjach będziemy płacić po połowie. Nawiązał do podobnej sytuacji w miejscowości 

Chocim, gdzie dzięki rozmowie dogadaliśmy się i sprawa została rozwiązana. Zaznaczył, że 

to są środki z budżetu gminy, które można wykorzystać na coś innego.  

 

Radny J. Iwaniak powiedział, że w przypadku Chocimia nowy nabywca powinien wiedzieć 

co kupuje, a on po fakcie chciał, aby gmina mu to wyprostował z środków budżetowych.  

 

Wójt J. Nowak powiedział, że on nie rozumie, dlaczego miałby płacić za szukanie punktów 

granicznych drogi, która od wielu lat jest porośnięta krzakami, głogami. Ponadto powiedział, 

że rozumie rolników, którzy płacą podatki, ale nie będziemy płacić za odnowienie punktów w 

100 % ze środków własnych. Nadmienił, że na początku prosi o podjęcie kroków w celu 

wyjaśnienia zaistniałej sytuacji.  

Ad. 9. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Gminy za okres międzysesyjny. 

Piotr Gebler - Przewodniczący Rady Gminy - przedstawił sprawozdanie z działalności za 

okres międzysesyjny. 

Sprawozdanie przyjęto bez uwag. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 10. Zapytania i wolne wnioski. 

Radny G. Dzikowski odniósł się do wypowiedzi Wójta Gminy dotyczącej odnawiania 

punktów granicznych dróg. Radny dopytał, jak to zrobić formalnie. Dodał, że ma w swoim 

sołectwie taki problem, że jest 3 właścicieli, gdzie jeden chce wyprostować problematyczną 

kwestie, a dwóch pozostałych nie.  

 

Wójt Gminy J. Nowak powiedział, że tak naprawdę każda sytuacja będzie inna. Dodał, że 

każda sytuacja niekoniecznie będzie rozwiązana tym samym sposobem. Nadmienił, że 

wyprostowanie stanu prawnego dróg jest najczęściej potrzebne nam jako gminie, w 

przypadku budowy, czy też modernizacji dróg. Dodał, że często na zebraniach sołeckich 

sołtysi, mieszkańcy zgłaszają problem z droga, która jest wąska, a starsi mieszkańcy 

pamiętają, że dawnej miała ona np. 6 metrów. Wójt J. Nowak powiedział, że takich 

przypadków będzie więcej, a każdą sytuacje będzie trzeba rozpatrywać indywidualnie. 

Sugerował, aby rozpocząć rozmowy od próby wyjaśnienia zaistniałej sytuacji.   

 

Radny S. Kasprzak powiedział, że kończy się inwestycji „Budowy kolektora sanitarnego w 

Kawęczynie” w kierunku Dobrej, w związku z czym chciałby zwrócić się do Zarządu Dróg 

Powiatowych z prośbą  o usuniecie 4 – 5 drzew, które znajdują się po prawej stronie w 

odległości ok. 800 metrów przed tablicą teren zabudowany. Radny powiedział, że swój 

wniosek motywuje tym, że we wskazanym przez niego miejscu powstał fajny pas ruchu dla 

pieszych, a przeszkodą są właśnie drzewa, które znajdują się wzdłuż tego pasa. Po drugie 

powiedział, że korzenie wskazanych drzewa zostały w trakcie prac związanych z budową 

kolektora sanitarnego podkopane koparką i są uszkodzone.  Wyjaśnił, że w przyszłości 

drzewa te najprawdopodobniej uschnął albo przewrócą się na zlokalizowane nieopodal posesj 

lub drogęe. Radny podkreślił, że mimo tego, iż nie ma tam chodnika, jest to bezpiecznie 

miejsce do ruchu pieszych.   

 

Wójt Gminy J. Nowak powiedział, że radny S. Kasprzak poruszył dwie kwestię. Jedna 

dotyczy usunięcia 4-5 drzew, a druga przygotowania pobocza dla ruchu pieszych. Ponadto 

powiedział, że w dniu wczorajszym w godzinach popołudniowych miało miejsce spotkanie w 
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którym uczestniczyli: Wójt Gminy Jan Nowak, Zastępca Wójta Elżbieta Tomczak, Prezes 

Zakładu Usług Wodnych w Koninie Stanisław Gralak oraz Kierownik Zakładu Usług 

Wodnych w Turku Marek Jaworski. Wójt J. Nowak powiedział, że przewodnim tematem 

spotkania była kwestia poinformowania mieszkańców Kawęczyna o możliwości włączania się 

do wybudowanego kolektora sanitarnego. Podkreślił, że z początkiem roku zostanie 

wystosowana odpowiednia informacja na ten temat.  

 

Radny R. Jaśkiewicz powiedział, że w ostatnim czasie dość głośno mówi się o wejściu na 

drogę sądową, na którą zdecydował się Związek Miast i Gmin Polskich w sprawie uzyskania 

odszkodowania od Skarbu Państwa w zakresie dotyczącym niefinansowania szkół. Radny 

dopytał, czy już gdzieś na poziomie gmin toczą się rozmowy w tym zakresie. Podkreślił, że 

roczne niedoszacowanie oświaty w naszej gminie wynosi kilka milionów złotych, 

zaznaczając, iż jest to dość wysoka skala problemu.    

 

Wójt Gminy powiedział, że zna tę sprawę. Nadmienił, że sytuacja związana z 

niedoszacowaniem subwencji oświatowej jest stałym elementem dyskusji od 2003-2004 roku. 

Zaznaczył, że już wtedy dokładaliśmy do oświaty, ale były to niewielkie kwoty. Ponadto 

nawiązał do dodatku wyrównawczego wprowadzonego w latach 2007-2008, kiedy to 

nauczyciel, który nie uzyskuje określonego dochodu ma wypłacane wynagrodzenie liczone 

według średniej krajowej. Wójt Gminy poinformował, że kiedyś byliśmy zobowiązani do 

wypłacenia przedmiotowego dodatku w wysokości ok. 100.000,00 zł.  Podkreślił, że jeżeli nie 

zmieni się demografia to będzie coraz trudniej. Przypomniał, że w latach 2012-2014 w 

szkołach było ok. 580 uczniów, natomiast teraz jest to ponad 450 osób. Podkreślił, że nie 

zmienia się liczba oddziałów, tylko liczba dzieci i nawet łączenie klas nie przynosi większych 

zmian. Dodał, że rodzice też niekoniecznie godzą się na to, aby klasy były łączone, ale mimo 

to na niektórych zajęciach, takich jak, np. WF, łączymy je.  Podsumował, że stanowisko 

Związku Miast i Gmin Polskich na pewno zostanie poparte przez inne instytucje i my się też 

do tego dołączymy, jeśli będzie taka potrzeba. Podkreślił, że corocznie w raporcie 

przedstawianym teraz przez Centrum Usług Wspólnych, a wcześniej przez koordynatora ds. 

oświaty, wykazujemy wydatki ponoszone na oświatę.  

 

Radny K. Rygas prosił o przekazanie do Zarządu Dróg Powiatowych wniosku o uzupełnienie 

wyrw w nawierzchni asfaltowej w ciągu drogi relacji Skarżyn - Żdżary.  

 

Wójt J. Nowak powiedział, że w przeciągu 2-3 najbliższych dni nasz kierowca, pan Karol 

Michalak objedzie wszystkie drogi, zarówno gminne, jak i powiatowe, aby  zapoznać się z ich 

stanem, aby złożyć wniosek do powiatu.  

 

Radny T. Tyrakowski powiedział, że on rozumie, że naprawiamy ubytki w ciągu dróg 

gminnych, ale nie rozumie, dlaczego mielibyśmy ponosić koszty związane z uzupełnianiem 

ubytków w nawierzchni dróg powiatowych.  

 

Wójt Gminy wyjaśnił, że my tylko objedziemy drogi powiatowe, aby jednym pismem zgłosić 

ubytki i inne uszkodzenia w ciągu dróg powiatowych. Ponadto poprosił, aby zgłaszać odcinki 

dróg, na których występuje jakiś problem. Zaznaczył, że czasami nie wszystkie drogi zostają 

zgłoszone i później okazuje się, że ZDP był, ale nie na wszystkich odcinkach dróg, gdzie 

pojawiły się ubytki.   

 

Sołtys Sołectwa Skarżyn Edward Tobijas powiedział, że droga powiatowa w Skarżynie 

odwodniana jest przez dwa sączki, które są czynne chyba tylko, jak jest sucho. Nadmienił, że 
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dzisiaj przejeżdżał tym odcinkiem i widział, że woda stoi na drodze, i teraz, jak przyjdzie 

mróz, to na drodze zrobi się niebezpiecznie. Poprosił o zgłoszenie tego problemu do 

kierownika Zarządu Dróg Powiatowych w Turku. Sołtys powiedział, że on już kilkakrotnie to 

zgłaszał, ale zawsze otrzymuje odpowiedź, że od sączka w odległości 10 metrów nie powinno 

być żadnego krzaka, co w warunkach wiejskich jest niemożliwe. Ponadto sołtys E. Tobijas 

powiedział, że od 2007 podejmowane są kroki w kierunku budowy chodnika. Nadmienił, że 

został on wykonany na 300 metrów, a miał być 1 km. Poprosił o podjęcie działań w kierunku 

kontynuowania budowy chodnika.  

 

Radny G. Dzikowski zapyta, ile wynosi subwencja oświatowa na jednego ucznia.  

 

Skarbnik Gminy odpowiedziała, że jest to kwota ok. 9.000,00 - 10.000,00 zł.  

 

Radny G. Dzikowski powiedział, że przy liczbie uczniów wynoszącej ok. 450 osób, to koszt 

jednego ucznia wynosi 27.000,00 zł.  

 

Wójt Gminy powiedział, że w każdej szkole może to inaczej wyglądać, ale potwierdził, że 

średni koszt ucznia to ok. 25.000,00 zł.  

 

Więcej zapytań ani wniosków nie było.  

 

Ad. 11. Zamknięcie LX Sesji Rady Gminy Kawęczyn. 

W związku z wyczerpaniem przyjętego porządku obrad Piotr Gebler- Przewodniczący Rady 

Gminy Kawęczyn uznał LX Sesję Rady Gminy Kawęczyn za zakończoną i zamknął obrady.  

 

 

                       Protokołowała                                                           Przewodniczył   

 

                  Magdalena Krakowiak                                                     Piotr Gebler 

 

 

 


